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ميراثفرهنگي

    هادي عسگري
يك نماي�ش لاكچ�ري ب�ا وج�ود تبليغات 
گسترده به دليل مش�كلات داخلي متوقف 
و ي�ك س�الن حاش�يه دار تئات�ر خصوصي 
از س�وي دادگس�تري توقي�ف ش�د. بع�د 
از اوج گرفت�ن نگاه م�ادي به تئات�ر و رونق 
گرفتن ايجاد س�الن هاي خصوص�ي و روي 
صحن�ه رفت�ن نمايش هايي با قيم�ت بليت 
نامتعارف، اتفاقات روز گذشته پاسخ تلخي 
ب�ه منفعت طلباني بود ك�ه از تئاتر به عنوان 
ابزار جمع آوري ثروت اس�تفاده مي كردند. 
نمايش »هفت شهر عشق« كه به خاطر قیمت 
بلیت 255 هزار توماني اش بر سر زبان ها افتاده 
بود، بعد از چند اجرا در س��الن وزارت كش��ور، 

متوقف شد. 
   بازي رسانه اي با توقيفي كه در كار نبود

بعد از اينكه بلیت ه��اي 9 روز اول نمايش اپراي 
»هفت شهر عشق« در سايت هاي فروش بلیت 
عرضه شد و چند شب نیز اين نمايش اجرا داشت، 
به ناگهان رواب��ط عمومي اين پروژه با انتش��ار 
خبري از »توقیف« آن خبر داد و اعلام كرد كه 
دلیل توقی��ف نمايش در روزه��اي آينده اعلام 
مي شود. خبر توقیف »هفت ش��هر عشق «، در 
حالي كه به نظر هیچ مشكلي براي اجرا نداشته 
است، باعث تعجب و پیگیري رسانه ها شد. شهرام 
كرمي در گفت و گو با »جوان آنلاين« ضمن رد 
ادعاي روابط عمومي اين نماي��ش تأكید كرد: 
»هفت شهر عشق را ما توقیف نكرديم، نمايش 
دچار مش��كلات داخلي اس��ت.« كرمي افزود: 
»توقیف اين نمايش هیچ ربطي به مركز هنرهاي 
نمايشي ندارد و ما اين كار را توقیف نكرده ايم. اين 
نمايش چار مشكلات داخلي است و گروه هنوز 
نتوانسته مشكلات مربوط بین خودشان را حل 
كند و توقیف اين نمايش خب��ری جعل و دروغ 
است. ان ش��اءالله ما درباره اين نمايش به زودي 

بیانیه خواهیم داد.«
ش��نیده هاي »ج��وان« حكاي��ت از آن دارد كه 
مش��كلات داخلي گروه اج��را كننده ناش��ي از 
مسائل مالي و عدم اس��تقبال مدنظر آنها از اين 
نمايش بوده است. دس��ت اندركاران اين نمايش 
به هنرمندان متعددي پیش��نهاد حضور در اين 
نمايش را داده اند ولي بسیاري از چهره ها حاضر 
به همراهي با نمايش نشده اند. نكته فرعي درباره 
شكست اپراي نمايشي»هفت شهر عشق« حضور 

مدير يكي از هتل هاي مشهور ش��مال كشور به 
عن��وان تهیه كننده پ��روژه اس��ت، در حالي كه 
حرف��ه تهیه كنندگ��ي در تئات��ر داراي الزاماتي 
است كه به نظر نمي رس��د يك مدير هتل داراي 
پش��توانه محكمي براي ورود يكب��اره به عرصه 
تهیه كنندگي باش��د. »جوان« پی��ش از اين در 
گفت و گو با حس��ین مسافرآس��تانه به مس��ئله 
ورود س��رمايه هاي مش��كوك به تئاتر پرداخته 
بود؛ وي با هشدار نس��بت به ورود چنین سرمايه 
هايي به تئاتر تأكید كرد: »در س��ینما مي بینیم 
تهیه كننده ها خطر ورود پول مشكوك را متوجه 
ش��ده اند و مي دانند كه اين پول باع��ث نابودي 
سینما مي شود، چون هزينه هاي تولید را بالا برده 
و تهیه كننده هاي بخش خصوصي قادر به تأمین 
هزينه هاي س��اخت نخواهند بود، ولي متأسفانه 
مي بینیم كه كارگردانان و تهیه كننده هاي تئاتر نه 
تنها نسبت به وجود پول هاي مشكوك اعتراضي 
ندارند بلكه از آن استقبال هم مي كنند، ورود اين 
پول ها مي تواند جريان تولید آثار نمايش��ي را به 
مخاطره بیندازد.« ورود بخش خصوصي با سرمايه 
قانوني ب��ه تئاتر حتي اگر باع��ث رونق اقتصادي 
شود، اين وظیفه اداره كل هنرهاي نمايش وزارت 
ارشاد است كه نحوه ورود اين سرمايه ها را به نوعي 
هدايت كند كه حرفه تهیه كننده تحت الش��عاع 
حضور س��رمايه گذار قرار نگیرد و اين دو حیطه 

جداگانه با يكديگر اشتباه گرفته نشوند. 
    شهرزاد توقيف شد

اما اتف��اق ديگری كه دي��روز در عرصه تئاتر به 
اصطلاح خصوصی رقم خورد اين بود كه سالن 
خصوصي تئاتر ش��هرزاد از س��وي دادگستري 
توقیف ش��د. ش��هرام كرمي مديركل هنرهاي 
نمايشي يك روز پس از اعلام خبر ابطال مجوز 
فعالیت تماشاخانه خصوصي »شهرزاد« گفت: 
توقیف تماشاخانه شهرزاد به دستور دادگستري 

صورت گرفته است. 

سالن تئاتر ش��هرزاد يكي از جديدترين و البته 
بزرگ ترين س��الن هاي تئاتر در تهران است كه 
تحت مديريت يك��ي از كارگردانان س��ینما و 
تلويزيون فعالیت مي كرد. اين تماشاخانه به رغم 
عمر كوتاه فعالیت داراي حواشي بود، از آن جمله 
مي توان ب��ه صحبت هاي انتق��ادي حمیدرضا 
نعیمي و اشكان خطیبي درباره مسائل مالي اين 
تماشاخانه اشاره كرد. سال گذشته حمیدرضا 
نعیمي قرار بود در تماشاخانه »شهرزاد« نمايشي 
را روي صحنه ببرد، اما در نهايت با مشكلاتي كه 
میان وي و مديريت سالن به وجود آمد، نعیمي 
مس��ئله اختلافات را رس��انه اي و به هنرمندان 
توصیه كرد: »به هیچ وج��ه، تأكید مي كنم به 
هیچ وجه به قول و قرارهاي ش��فاهي مسؤلان 
تئاتر شهرزاد اعتماد نكنید.« اشكان خطیبي نیز 
كه مدتي با تئاتر شهرزاد همكاري داشت، بعد 
از قطع همكاري با اين تماشاخانه گفت: »يكي 
از اتفاقات رخ داده در ش��هرزاد و رفتار پرسنل 
در منافات ب��ا روحیه هن��ري و اهالي فرهنگ 
است و دوم مسائل اقتصادي سالن است كه باز 
ازخودمان نشئت مي گیرد. اگر ما تئاتري ها ياد 
بگیريم در هر سالني اجرا نرويم و به هر قیمتي 
اجرا نرويم، اين اتفاقات رخ نمي دهد. مس��ائل 
از خنده دار بودن عبور كرده و هجو ش��ده اند.« 
گذشته از اعتراضات هنرمندان به اين تماشاخانه 
خصوصي، هنوز علت اصلي توقیف و ابطال مجوز 
فعالیت تماشاخانه ش��هرزاد اعلام نشده است. 
طبق گفته مدير كل هنرهاي نمايش��ي وزارت 
ارشاد، تلاش ها از سوي اين وزارتخانه و مديريت 
تئاتر ش��هرزاد براي رفع توقیف اين تماشاخانه 
ادامه دارد. به نظر مي رس��د رش��د ق��ارچ گونه 
تماشاخانه هاي خصوصي بعد از آن شكل گرفت 
كه طمع كسب درآمد از تئاتر به وجود آمد و اين 
هنر اصیل درگیر نگاه تجاري شد. اين نگاه هم 
اكنون در روي صحنه رفتن تئاتر هاي لاكچري 
نیز ديده مي شود، به نحوي كه در عمل اجراهاي 
اين نمايش ه��ا معناي واقعي تئاتر را از دس��ت 
داده و به گفته فع��الان حرفه اي حوزه نمايش، 

نمي شود به آنها عنوان »تئاتر« داد. 
ش��كرخدا گودرزي، بازيگر و كارگ��ردان تئاتر 
و س��ینما در اين باره مي گويد: »سینما و تئاتر 
هر دو آلوده برخي مناس��بات شده اند و انديشه 
در آنها از بین رفته اس��ت. س��ینما هم درگیر 
همین مباحث شده است، كدام فیلم ها پرفروش 
مي شوند؟ جاي سینماي انديشه محور كجاست؟ 
خانه از پاي بست ويران است. نگاه فرهنگي در 
بین مسئولان و بسیاري از هنرمندان ما وجود 
ندارد. ببینید پول هاي آلوده به چه كساني داده 
مي شود؟ مگر همین پول هايي كه الان در تئاتر 
شائبه ايجاد كرده به كسي داده نشده كه زماني 

مسئول تئاتر كشور بوده؟«
چند روز پیش دادستان تهران از وزارت ارشاد 
خواسته بود تا به مسئله حواشي برگزاري يك 
تئاتر لاكچري ورود پیدا كند و تهديد كرده بود 
در صورتی كه وزارت ارشاد اقدامي انجام ندهد، 
دادستاني به وظیفه خود عمل مي كند. اكنون با 
توقیق تئاتر شهرزاد، اين احتمال وجود دارد كه 
دادستاني براي جمع ش��دن حواشي تئاتر وارد 

میدان شده است.

نگاه صرفاً مادي به تئاتر كار دست منفعت طلب ها داد

 هوا  شدن يك تماشاخانه خصوصي
و يك نمايش لاكچري

مدي�ر بخ�ش »پ�لاك ۴۰« اي�ن روي�داد را داراي نگاهي 
پژوهش�ي در راس�تاي نماي�ش آث�ار برجس�ته انق�لاب 
اس�لامي دانس�ت و گفت: تم�ام تلاش م�ا در اي�ن بخش 
اي�ن اس�ت ك�ه ب�ا جس�ت وجوي آرش�يوهاي مختلف، 
بتوانيم آث�ار برجس�ته اي�ن ح�وزه را بازنماي�ش دهيم. 
نظام الدي��ن امامي ف��ر مدير بخ��ش »پ��لاك 4۰«، از نمايش 
آثار برجس��ته هنر انق��لاب در يازدهمین جش��نواره هنرهاي 
تجسمي فجر خبر داد و در اين باره گفت: در بخش پلاك 4۰ به 
صورت ويژه اي هنر انقلاب و آثاري كه طي اين 4۰ سال توسط 
هنرمندان شاخص خلق شده است، مورد توجه قرار مي گیرد. او 
افزود: طبق پیشنهاد هايي كه در جلسه با دبیر جشنواره داشتیم، 
طرح هايي ارائه شده كه بر مبناي آن قرار است در بخش پلاك 
4۰ برجسته ترين آثار را به نمايش بگذاريم. در اين روند آثاري 
كه حاصل دستاورد هنرمندان تجسمي و در ارتباط مستقیم با 

انقلاب اسلامي هستند، مد نظر قرار خواهد گرفت. 
مدير بخش پلاك 4۰ در يازدهمین جشنواره هنرهاي تجسمي 
فجر، اين بخش را پژوهش��ي در حوزه هنر انقلاب دانست و بیان 
كرد: تمام سعي ما در بخش پلاك 4۰ بر اين است كه بتوانیم آثار 
برجس��ته حوزه انقلاب را از موزه ها و نهادهاي متولي شناسايي 
كنیم و به نمايش بگذاريم. امامي فر ادامه داد: آثار اين بخش شامل 
نمونه هايي است كه يا ديده نشده اند و در آرشیوها به سر مي برند 
يا صرفاً مردم، پوسترها و ديوارنگاري هايي از آنها را ديده اند زيرا اثر 
اصلي به نمايش گذاشته نشده است. در واقع اين بخش را مي توان 
پژوهش��ي تصويري درباره هنرهاي تجس��مي در حوزه انقلاب 

اسلامي دانست كه به شكلي منسجم بر اين بخش تمركز دارد. 
او بیان كرد: همان طور كه مي دانید، بسیاري از ارگان ها و نهادها در 
زمان خود، سفارش هايي را بر مبناي سیاست هايشان به هنرمندان 
در زمینه انقلاب اسلامي داده اند كه اين نمونه ها بعدها، به صورت 
آرشیو در گنجینه ها نگهداري شده است. تلاش ما اين است كه 

اين نمونه ها را شناسايي و در معرض ديد عموم قرار دهیم. 
مدير بخش پلاك 4۰ در يازدهمین جشنواره هنرهاي تجسمي 
فجر از همكاري نهادهاي مختلف در بخش پلاك 4۰ خبر داد 
و گفت: موزه هنرهاي معاصر، موزه امام علي)ع(، موزه ش��هدا، 
موزه دفاع مقدس و نهادهاي ديگري چون حوزه هنري سازمان 
تبلیغات اسلامي، بنیاد روايت فتح و دفتر نشر و تنظیم آثار امام 

خمیني)ره( در اين مسیر بسیار به ما كمك كرده اند. 
امامي فر از نمايش بیش از 4۰ اثر برجس��ته در اين بخش خبر 
داد و گفت: طي جلساتي كه با موزه شهدا داشتیم، موفق شديم 

بیش از 4۰ اثر برجسته را شناسايي كنیم.

كارگردان به بهانه طولاني شدن فيلمبرداري، »ژن خوك« را به فجر نمي برد

»ژن خوك« سهيلي با »مارموز« بازي به دنبال »هزار پا«
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شفاعت كننده چونان بال و پر 

درخواست كننده است.

 دليل استقبال مردم از »بانوي عمارت«
از زبان تهيه كننده اين اثر

تهيه كننده سريال »بانوي عمارت« با اشاره به استقبال و توجه 
مخاطبان از س�ريال »بانوي عم�ارت«، دلايل اين اس�تقبال را 
كارگرداني خوب و انتخاب بازيگران مناسب عنوان كرد و گفت: در 
كنار اين موارد، طراحي صحنه، لباس، گريم و تصويربرداري و ديگر 
اجزای استاندارد سريال باعث اين استقبال شده و قصه گويي و 
بافت داس�تان بيش�ترين نقش را در اين موفقيت داشته است. 
مجید مولاي��ي پیرامون قصه س��ريال نی��ز گفت: قصه  ت��و در تو و 
پیچیده اي كه هر شب با پاسخ به سؤالات گذشته، بیننده را با تعلیق 
و ايجاد سؤالات جديد به قسمت بعد مي كشد. طراحي هوشمندانه، 
شخصیت پردازي مناسب و كشمكش ها و تعلیق هاي حساب شده در 

متن، كاري كرده كه هر شب بیننده مشتاق پیگیري داستان است. 
 تهیه كننده سريال »بانوي عمارت« در خصوص درصد بیننده هاي 
اين سريال اظهار داشت: خبر رس��مي به ما اعلام نشده اما طبق 
شواهد و خبر هايي هم كه به ما از گوشه و كنار كشور مي رسد بايد 
بگويم خدا را شكر سريال مورد استقبال هموطنان واقع شده و پس 

از پخش 2۰ قسمت از مجموعه، مي شود با اطمینان گفت كه اين 
سريال يكي از پربیننده ترين آثار نمايشي اخیر صدا و سیماست 
و بخشي از مخاطبان كه حتي تلويزيون را نگاه نمي كردند دوباره 

برگشته اند و لااقل تلويزيون را در اين ساعت نگاه مي كنند. 
وي همچنی��ن پیرام��ون نقد هايي كه به گويش ش��خصیت ها و 
امروزي بودن جملاتي كه از زبان شخصیت هاي دوران قاجار بیان 
مي شود، گفت: بعضي از اين نقد ها را خوانده يا شنیده ام، واقعیت 
اين است كه ما متون مكتوبي از دوران قاجار در اختیار داريم كه 
غالباً زبان محاوره در آن غايب اس��ت، اينكه مردم كوچه و بازار با 
چه ادبیاتي سخن مي گفتند و دايره لغات آنان چه وسعتي داشته 
بر ما پوشیده است و همه رمان نويس��ان و فیلمنامه نويسان آن 
دوران بر اساس منابع مكتوب و به سلیقه و فهم و درك خود زبان 

محاوره اي مخصوص خود را نوشته اند. 
وي افزود: در اين رهگذر از لطیفه ها و ضرب المثل هاي مكتوب آن 
عصر هم كمك گرفته اند؛ لطیفه ها و ضرب المثل هايي كه گاه با نیت 
خدشه به وحدت اقوام كشور تولید شده اند. متأسفانه اين كم دقتي و 
اشتباه سهوي نیز در يك قسمت سريال و با استفاده اشتباه از ضرب 
المثلي، كدورت قوم خلج را كه يكي از اقوام اصیل كشورمان است 
موجب شد كه لازم مي دانم همین جا مراتب عذر خواهي گروه سازنده 

سريال را به اين بزرگواران و هم میهنان خوبمان اعلام كنم. 
  مولايي در پايان سخنان خود پیرامون ساخت سري دوم »بانوي 
عمارت« گفت: درخواس��ت هاي زيادي از طرف مخاطبان براي 
ساخت سري دوم داشته ايم اما هنوز تصمیم قطعي با كارگردان در 

اين خصوص نگرفته ايم.

   مصطفي  شاه كرمي
بعد از توصيه هاي عجيب كمال تبريزي به عنوان يكي از 
اعضاي شوراي پروانه نمايش وزارت ارشاد به فيلمسازان 
در مورد تاكتيك نمايش ندادن فيلم هاي مسئله دار در 
جشنواره فيلم فجر به منظور جلوگيري از ايجاد حواشي 
يا احتمال فروش بيش�تر، مثل اينكه سعيد سهيلي هم 
مي خواهد ب�ا »ژن خوك« اش اين مس�ير را تجربه كند. 
سعید سهیلي كه در پرونده كاري اش كارگرداني و ساخت آثار 
سخیف و نازلي مثل »گشت ارشاد« و »گشت2« را دارد در 
مورد »ژن خوك«اش مي گويد: در حال حاضر روزهاي پاياني 
فیلمبرداري اين اثر سینمايي را پشت سر مي گذاريم و با توجه 
به برنامه ريزي هاي انجام شده تا دو هفته ديگر فیلمبرداري 
اين پروژه به پايان مي رسد؛ ضمناً همه لوكیشن هاي اين فیلم 

سینمايي در تهران انتخاب شده است. 
اين كارگردان سینما درباره سرنوش��ت فیلمش و اينكه به 
جش��نواره فیلم فجر مي رس��د يا خیر، اظهار مي دارد: فرم 
حضور در س��ي و هفتمین جش��نواره ملي فیلم فجر را پر 
كرده ايم ام��ا بعید مي دانم اين فیلم براي جش��نواره آماده 
شود. به دلیل طولاني شدن فیلمبرداري، فیلم به جشنواره 
نمي رسد و از سوي ديگر نگران به وجود آمدن حاشیه براي 

»ژن خوك« هم هستم!
واقعیت به ظاهر پنهان اما بارز در اظهارات سهیلي اين است 
كه وي براي اينكه »ژن خوك«اش در جريان جشنواره فیلم 
فجر به واسطه نقد و بررسي نخبگان و رسانه ها دچار حاشیه 
نشود! سعي دارد با آسمان ريسمان كردن و بهانه بافي هايي 
مثل »طولاني شدن مدت فیلمبرداري« با تشبث به تاكتیك 
كهنه و مندرس »فرار به جل��و« خودش و »ژن خوك«اش 

را از مهلكه برهاند!
اما اين اقدام سعید سهیلي پیش از وي توسط افراد ديگري 
مورد بهره برداري قرار گرفته است؛ چه اينكه كمال تبريزي 
در افتتاحیه آخرين ساخته اش »مارموز«، مي گويد: » براساس 
تجربه به تدريج متوجه شدم فیلم هايي مانند »مارموز« كه 
كمي حساسیت برانگیز است قبل از نمايش عمومي نبايد در 
جش��نواره فیلم فجر به نمايش داده شود... پیشنهاد من اين 
اس��ت كه اگر فیلم هايي همچون »مارمولك« يا »مارموز« 
ساخته مي ش��ود كه بعضاً موضوعات حساسي دارد اصلًا در 
جشنواره هاي فیلم فجر يا جشنواره هاي ديگر نمايش داده 

نشود و مستقیم از تولید به نمايش برسد.« 
هر چند راهي كه تبريزي به عنوان تكنیك فرار از پاسخگويي 
و مسئولیت پذيري به ديگر فیلمسازان توصیه مي كند سال 

گذشته از سوي ابوالحسن داوودي در مورد فیلم »هزارپا« 
استفاده شده اما جري ش��دن افرادي مثل كمال تبريزي و 
سعید سهیلي در ابراز چنین پیش��نهادات ضداخلاقي ای، 
نتیجه تغافل و البته تجاهل مسئولان وزارت ارشاد در برخورد 

جدي با وي است.
وقتي به جغرافیاي ذهني و عملكردي كس��ي مثل س��عید 
سهیلي توجه مي كنیم چند مسئله بیشتر از موضوعات ديگر 
خودنمايي مي كنند؛ اول اينكه س��هیلي در بازه هاي زماني 
متفاوت با پیش كشیدن سابقه حضورش در جبهه و جنگ 
هشت ساله عراق علیه كش��ورمان سعي مي كند تا پشت پا 
زدنش به اغلب هنجارها و ارزش ه��اي مطلوب جامعه را با 
اين بهانه كه من خودم جبهه رفتم براي خودش مباح جلوه 
دهد؟! نكته ديگر اينكه سهیلي گمان مي كند اگر تعدادي 
اراذل را در ح��ال انجام فس��ق و فجور يا تع��دي به حقوق 
ديگر افراد جامعه- كه اتفاقاً ظاهرالصلاح هم هس��تند- با 
استخدام المان هاي خاصي نشان بدهد، به آسیب شناسي 
و نقد دروني و جرياني بي تريبون ترين اف��راد جامعه اقدام 
كرده است! هر چند به تجربه ثابت شده است كه هستند و 
بودند افراد به ظاهر انقلابي كه بعدها ضمن بريدن از كشور 
و ملت به دامان شقي ترين دشمنان مردمان سرزمین شان 

پناهنده شده اند. 
اما اهمیت مضاعف قضیه در اين است كه يكي از اعضای شوراي 
پروانه نمايش وزارت ارش��اد )كمال تبريزي(در حالي چنین 
پیشنهادي را بیان مي كند كه خود به شكل مستقیم در جريان 
امور اس��ت و ذكر چنین راهكاري براي دريافت مجوز نمايش 
نكته جالب توجهي است، البته در اينكه جشنواره فجر باعث 
حاشیه سازي براي برخي فیلم ها مي شود شكي نیست ولي از 
طرفي ديگر براي برخي فیلم ها هم همین حاشیه هاي به وجود 
آمده در جشنواره فجر باعث مي شود كه آن فیلم به چشم آيد و 

اساساً بسیاري اتفاقات ديگر را به نفع فیلم رقم زند.

مدير بخش پلاك ۴۰ در جشنواره تجسمي فجر:

»پلاك ۴۰« نمايش بارزترين آثار هنري انقلاب در جشنواره فجر است ثبت ۴5  اثر تاريخي در فهرست آثار ملي
۴5 اث�ر از پن�ج اس�تان در حال�ي در فهرس�ت آث�ار مل�ي منق�ول ب�ه 
ثب�ت رس�يد ك�ه ۷۰ پرون�ده م�ورد بح�ث و بررس�ي كارشناس�ان 
و صاحبنظ�ران ام�وال فرهنگي، تاريخ�ي و مي�راث  فرهنگي ق�رار گرفت. 
فرهاد نظري مدير كل دفتر ثبت آثار و حفظ و احیای میراث معنوي و طبیعي گفت: 
آثاري از كاوش هاي باستان شناسي گورستان جزلان تپه طارم زنجان متعلق به عصر 
آهن، 12 اثر از موزه مردم شناسي سیستان و بلوچستان حاصل يافته هاي كاوش هاي 
باستان شناسي صورت گرفته در گورستان شهر س��وخته با قدمت هزاره سوم قبل از 
میلاد شامل پیكره هايي از جنس سنگ مرمر، جام هاي منقوش سفالي، پیاله وجام هاي 

مرمري، مهره صابوني و سرمه دان در فهرست آثار ملي منقول كشور به ثبت رسید. 
نظری با اشاره به ثبت آثاري از يافته هاي كاوش هاي باستان شناسي در محوطه هاي 
چم قوله، برزقوله، چغابل در شهرستان هاي كوهدش��ت و رومشگان و سرخ دم لكي 
در كنار حوزه آبريز سد سیمره لرستان متعلق به دوره هاي كالكولیتیك میاني، عصر 
آهن، ساساني و اشكاني شامل ظروف تدفین منقوش دار، پايه ستون، سنجاق طلايي، 
گچبري افزود: در اين كمیته آثاري حاصل كاوش هاي باستان شناسي محوطه باستاني 
حس��نلو متعلق به اواخر هزاره دوم قبل از میلاد موجود در موزه هاي حسنلو، ارومیه 
و نقده به ثبت رسیده است. وی گفت: در اين نشس��ت همچنین 15 اثر از گورستان 
توران پشت استان يزد با س��نگ قبر هايي از جنس سنگ هاي رسوبي و آهك متعلق 
به قرن پنجم تا 11 هجري قمري با خط كوفي و نس��خ، طرح هاي گیاهي و هندسي، 
كتیبه كاشي مسجد چهل محراب از مساجد تاريخي شهر يزد، كتیبه سنگي آب انبار 
كلار میبد با تاريخ 1۰۷۰ ه. ق، دو زيلو با نقوش گیاهي و هندسي شامل زيلوي حصار 
ركن آباد شهرستان میبد و زيلوي شیخ احمد بلیمان، سنگ حناي حمام از جنس مرمر 
متعلق به دوره قاجار، سنگ كتیبه كلیسا با تاريخ 1928 میلادي و دو عقد نامه از ديگر 

موضوعات مورد تأيید كمیته ثبت آثار منقول محسوب مي شود. 

بع��د از اينكه بليت ه��اي نمايش 
اپ��راي »هفت ش��هر عش��ق« در 
س��ايت هاي فروش بليت عرضه 
شد و چند ش��ب نيز اين نمايش 
اجرا داشت، ناگهان روابط عمومي 
اين پروژه از »توقيف« آن خبر داد

»احمد باي« براي حضور در جشنواره 
جهاني فجر آماده مي شود

»جم�ال ش�ورجه« گفت: س�عي  مي كني�م فيل�م »احمد 
ب�اي« را كه ي�ك پ�روژه ضداس�تعماري و ب�راي الجزاير 
اثري اس�تراتژيك و حس�اس اس�ت تا جش�نواره جهاني 
فجر س�ال آينده آم�اده كني�م و ب�ه نماي�ش دربياوريم. 
جمال شورجه كارگردان س��ینما و تلويزيون در اين ارتباط به 
باشگاه خبرنگاران پويا گفت: اين فیلم يك كار تاريخي است و 
به سال هاي 182۰ تا حدود 184۰ الجزاير مربوط مي شود. اين 
فیلم زندگي شخصي به نام حاج احمد باي را روايت مي كند كه از 
مبارزان ضداستعماري بود و مقابل هجوم فرانسه ايستاد. تاريخ 
فیلم بر مي گردد به زماني كه فرانسه به اين كشور حمله كرد و 
همچنین اضمحلال دوران عثماني را كه آن زمان بر الجزاير حاكم 
بودند نش��ان مي دهد. به گفته وي اواسط سال 1396 من براي 
حضور در جشنواره »وهران« كه از جشنواره هاي معتبر الجزاير 
است، سفري به اين كشور داشتم، آنجا پیشنهاد ساخت فیلمي 
به نام »احمد باي« را به  من دادند. من فیلمنامه را خواندم و ديدم 
فیلمنامه خوبي بود، براي ساخت پسنديدم، سپس صحبت هايي 

با نويسنده داشتم و تغییراتي در فیلمنامه انجام داديم. 
شورجه افزود: مي ش��ود گفت از همان جشنواره كلید تولید اين 
پروژه الجزايري ش��روع ش��د، البته چند ماه قبلش وزير محترم 
ارشاد الجزاير سفري به ايران داشتند و با وزير محترم وقت ارشاد 
مذاكره اي ب��راي احیاي س��ینماي الجزاير انج��ام دادند چراكه 
سینماي الجزاير سال ها قبلش افول پیدا كرده بود، به هر جهت 
الجزاير در گذشته صاحب سینما بوده و س��الي 6۰-5۰ تا فیلم 
پخش مي كرده است، بعد از اينكه افراطیون مذهبي آنجا حدود 
18- 1۷س��ال پیش روي كار آمدند تقريباً سینما از بین رفت و 

هنرمندان به كشورهاي مختلف مهاجرت كردند.  
 ...........................................................................................................

 دبيران علمي يازدهمين جشنواره 
شعر و داستان انقلاب معرفي شدند

مجدالدين معلمي، معاون هن�ري حوزه هنري طي حكمي 
محمدمهدي س�يار را به عن�وان دبير علمي بخش ش�عر و 
ساسان ناطق را به عنوان دبير علمي بخش داستان يازدهمين 
دوره جشنواره شعر و داستان انقلاب اسلامي معرفي كرد. 
محمدمهدي سیار داراي مدرك دكتراي فلسفه از دانشگاه تربیت 
مدرس و دانش آموخته كارشناسي ارشد الهیات با گرايش فلسفه 
در دانشگاه امام صادق اس��ت. عنوان رساله دكتراي او »عروض 
وجود بر ماهیت نزد ابن س��ینا با تأكید بر انتقادات ابن رشد« و 
عنوان پايان نامه كارشناسي ارشد او »صورت بندي نظريه ادبي 

براساس مباني حكمت صدرايي« بوده  است. 
وي نخستین كتاب خود را در سال 1388 با عنوان »بي خوابي 
عمیق« در انتشارات س��وره مهر منتش��ر و جايزه سرو بلورين 
جشنواره بین المللي شعر فجر را در سال 138۷ براي آن دريافت 
كرد. مجموعه غزل  »حق الس��كوت« او نیز جايزه كتاب س��ال 
جمهوري اسلامي ايران را در دوره بیست و نهم آن به دست آورد 
و مجموعه شعر »رودخواني« نیز ديگر اثر او است كه شامل اشعار 
نیمايي و كلاسیك مي شود. اما ساس��ان ناطق. اولین مجموعه 
داس��تانش با عنوان »وقتي جنگ تمام ش��ود« رتبه تقديري 
دهمین جش��نواره انتخاب بهترين كتاب س��ال دفاع مقدس، 
رتبه برتر تألیف جشنواره تولیدات مراكز استاني و رتبه برگزيده 
جش��نواره »گام اول« را نصیب اين نويسنده كرده است. ناطق 
كارشناس��ي مديريتي دولتي دارد و داستان نويس��ي را از سال 
13۷4 شروع كرده است. داستان هاي او رتبه اول جشنواره هاي 
»شب هاي شهريور«، »جايزه ادبي اصفهان« و »جشنواره شعر و 

داستان جوان كشور« را كسب كرده است. 
 ...........................................................................................................

سخنگوي كميسيون فرهنگي مجلس:
 با يك به هم ريختگي 

درباره بودجه هاي فرهنگي مواجه هستيم
حجت الاس�لام اح�د آزادي خواه س�خنگوي كميس�يون 
فرهنگي مجلس درباره كاهش بودجه هاي فرهنگي در سال 
آينده گفت: ما در واقع با يك به هم ريختگي در لايحه بودجه 
98 خصوصاً بودجه دستگاه هاي فرهنگي مواجه هستيم.

آزادي خواه گفت: متأسفانه نسبت به مصوب سال جاري براي 
سال آينده اين رقم مراعات نشده و در خیلي از جاها كمتر ديده 
شده است. اين شرايط را به هم مي ريزد و در فرهنگ ديني هم 
مشهود است. جاي نگراني زيادي وجود دارد؛ وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي كه يك درصد افزايش بودجه داشته و اين شرايط 
را به هم مي ريزد. وي افزود: امید ما به اين است كه اتفاق بزرگي 
را كه در جشنواره فیلم و تئاتر فجر و نمايشگاه كتاب شاهد بوديم 
با حداقل رقم كار خودشان جلو ببرند. همان طور كه دوستان ما 
سال  گذشته چنین ادعايي داشتند 5۰ درصد صرفه جويي انجام 
داده اند. مطمئناً بعد از موضوع حقوق و مزايا، مس��ئله آموزش 
و فرهنگ اهمیت زي��ادي دارد كه هم بحث نظ��ام رتبه بندي 
فرهنگیان و معلمان و هم مقوله فرهنگ كه مطالبه جدي مردم و 

جوانان از دولتمردان است هیچ اتفاقي را رقم نزده اند.

نويدپارسا ديدهبان


